
 توضیح شمخانی درباره طولانی شدن 
اعلام دلیل سقوط هواپیما

نماینده مقام معظم رهبری و دبیر شورای عالی امنیت ملی بعداز 
ظهر امروز با حضور در مجلس بزرگداشت دو تن از جانباختگان حادثه 
سقوط هواپیمای اوکراینی طی سخنانی با خانواده های داغدار در این 

مصیبت اعلام همدردی کرد.
به گزارش ایسنا، دریابان علی شمخانی که در مراسم بزرگداشت 
»محمدحسین و زینب اسدی لاری« در مسجد جامع شهرک غرب 
ابعاد تاسف از این حادثه جانگداز را  شرکت کرده بود اظهار داشت: 
این  بیان  با  از زبان مجموعه حاکمیت و  سردار سرافراز حاجی زاده 
عبارت که »ای کاش ما مرده بودیم و شاهد این رخداد غم بار نبودیم«، 

عنوان کرد.
وی با تسلیت مجدد به همه هموطنانی که عزیزان شان را در این 
حادثه غم بار از دست داده اند با مردم کشورهایی که اتباع آنها در این 

پرواز کشته شده اند ابراز همدردی کرد.
دبیر شورای عالی امنیت ملی با اشاره به داغدار شدن مجموعه 
ایرانیان در این سوگ جانگداز خاطر نشان کرد: متاسفانه هنوز جامه 
مشکی مردم قدرشناس ایران در عزای سردار شهید قاسم سلیمانی بر 

تن بود که مجددا سوگوار این عزیزان شدند.
شمخانی با گرامیداشت یاد و نام سرنشینان این پرواز به ویژه 
یافتگان  پرورش  و  سرزمین  این  فرزندان  که  علمی  فرهیختگان 
مسلح  نیروهای  افزود:  بودند  ایران  اسلامی  جمهوری  دانشگاه های 
جمهوری اسلامی ایران خود را داغدار اصلی این سوگ ملی می دانند.
وی با اشاره به مجاهدت و جانفشانی ۴۱ ساله سپاه در میدان های 
دل  و  تاسف  و  افزود: حزن  مردم  اسایش  و  امنیت  از  دفاع  مختلف 
این  برای  پاسداران  نیروهای سپاه  و  فرماندهان  شکستگی مجموعه 

حادثه غم انگیز کم سابقه است.
دبیر شورای عالی امنیت ملی فرایند طولانی شدن اعلام دلیل 
از جمله  عوامل  همه  بررسی  را ضرورت  اوکراینی  هواپیمای  سقوط 
سیستمها«،  »هک  »جمینگ«،  جمله  از  دشمن  احتمالی  اقدامات 
»موضوع نفوذ« و عوامل مرتبط دیگر عنوان کرد و اظهار داشت: از 
اولین ساعات سقوط هواپیما، جمهوری اسلامی ایران با دعوت و پذیرش 
مجموعه کشورهای ذیربط خارجی شرایط بررسی کارشناسی سانحه 

بدون هیچ محدودیتی را فراهم کرد.
شمخانی موضوع وجود قصد برای کتمان دلایل این حادثه را با 
توجه به ماهیت و شاخصهای فنی اشکار ساز اساسا غیر ممکن دانست و 
گفت: اثبات هر یک از عوامل تاثیر گذار بر شلیک موشک، می توانست 
نحوه اطلاع رسانی و واکنش کشور به این رخداد را در شرایط کاملا 

متفاوتی قرار دهد.

 اجتماع اعتراضی مردم تهران 
به اعتراف دیرهنگام 

مردم تهران در اعتراض به اعلام دیرهنگام دلیل سقوط هواپیمای 
مقابل  از هموطنان شد،  باختن جمعی  به جان  منجر  که  اوکراینی 
آزادی  و  انقلاب  حافظ،  خیابان های  در  پایتخت  اصلی  دانشگاه های 
تجمع کردند.به گزارش ایرنا مقابل دانشگاه امیرکبیر حضور زیاد مردم 
بویژه جوانان موجب شد تا جمعیت به سمت چهارراه ولیعصر حرکت 
کند. جمعیت از تقاطع خیابان طالقانی و حافظ تا تقاطع انقلاب حافظ 
و به سمت چهارراه ولیعصر در حرکت بود و هر لحظه بر تعداد آنان 
و عکس  کرده  روشن  کنندگان شمع  اجتماع  از  افزوده شد.تعدادی 
مسافران جان باخته را در دست دارشتند. همین تجمع با شمار کمتری 
از شرکت کنندگان در مقابل دانشگاه تهران برگزار شد و دانشجویان 
تلاش داشتند به یاد هم کلاسی های درگذشته شان در سقوط هواپیما 

شمع یادبود روشن کنند.
اعتراضی  تجمع  شاهد  نیز  شریف  صنعتی  دانشگاه  در  سر 
دانشجویان و مردم بود. محور اصلی اعتراض های برگزار شده پذیرش و 
اعلام دیرهنگام نقش پدافند هوایی در سقوط هواپیما است. این تجمع  

مقابل دانشگاه امیرکبیر با دخالت نیروی انتظامی متفرق شد.
 ۱۷۶ با  اوکراینی  هواپیمایی  شرکت   ۷۳۷ بوئینگ  هواپیمای 
مسافر و ۹ خدمه پروازی که صبح چهارشنبه تهران را به مقصد کی یف 
پایتخت اوکراین ترک می کرد حوالی شهر جدید پرند در استان تهران 
سقوط کرد و همه مسافران جان باختند. صبح روز شنبه 2۱ دی ستاد 
کل نیروهای مسلح ایران تایید کرد که بر اثر بروز خطای انسانی و 
غیرعمد، هواپیمای خطوط هوایی اوکراین مورد اصابت قرار گرفته است.

رئیس جمهور ایران و قطر را دو کشور برادر، دوست و 
همسایه در منطقه خواند و تاکید کرد که دو کشور با توجه 
به اهمیت امنیت منطقه بویژه امنیت راه های آبی در خلیج 
فارس، تنگه هرمز و دریای عمان، رایزنی ها و همکاری های 

بیشتری برای امنیت کل منطقه خواهند داشت.
ریاست جمهوری،  اطلاع رسانی  پایگاه  گزارش  به 
یکشنبه  عصر  روحانی  حسن  والمسلمین  حجت الاسلام 
پس از انجام دیدار خصوصی و مذاکرات مشترک هیأت های 
عالیرتبه ایران و قطر در مجموعه فرهنگی تاریخی–سعدآباد، 
در نشست خبری مشترک با شیخ تمیم بن حمد آل ثانی 
امیر قطر تأکید کرد: برای همه روشن است که روابط بین 
دو کشور برادر، دوست و همسایه، روابطی تاریخی است و در 
طول سالیان دراز همواره حسن همجواری و دوستی بین ما 

برقرار بوده است.
آنکه  از  بعد  اخیر  سال های  در  افزود:  جمهور  رئیس 
برخی کشورها علیه قطر حصر و تحریم به وجود آوردند، 
ایران به وظایف همسایگی و دوستی خود عمل کرد و در 

کنار قطر بود و همچنان در کنار قطر خواهد ماند.
با امیر قطر  با بیان اینکه در مذاکرات امروز  روحانی 
تصمیمات مهمی برای گسترش روابط دو کشور اتخاذ شد، 
گفت: روابط سیاسی ما بسیار خوب است و در زمینه های 
اقتصادی، تجاری، علمی و فرهنگی نیز ظرفیت های بسیار 

خوبی برای همکاری داریم.
آینده  ماه  چند  در  اینکه  بیان  با  جمهور  رئیس 
کمیسیون مشترک اقتصادی دو کشور تشکیل خواهد شد، 
گفت: امیدوارم در کنار این کمیسیون، گام های خوبی برای 
توسعه همکاری های دو کشور در همه زمینه ها برداشته شود.

کمیسیون  گرفتیم  تصمیم  اینکه  بیان  با  روحانی 
مشترک دو کشور به صورت منظم و سالانه برگزار شود، 
گفت: امروز توافق کردیم که روابط سیاسی و رفت و آمد 
مقامات سیاسی و اقتصادی دو کشور بیشتر شود و بتوانیم از 

همه ظرفیت های خود به نفع دو ملت استفاده کنیم.
رئیس جمهور با تأکید بر اینکه برای حضور امیر محترم 
قطر و هیأت همراه در ایران، اهمیت زیادی قایل هستیم، 
گفت: امیدواریم شاهد مناسبات وسیع تر دو کشور به نفع دو 
ملت و کل منطقه باشیم و این سفر تأثیر بسیار مفیدی در 

روابط دو کشور داشته باشد.
شیخ تمیم بن حمد آل ثانی امیر قطر نیز با قدردانی 
از رئیس جمهور و ملت ایران برای استقبال از هیأت قطری، 

گفت:  ملاقات بسیار خوبی امروز برگزار شد و در مورد روابط 
دو کشور که بسیار ویژه است، توافق کردیم، ارقام و اعدادی 
به عنوان هدف برای تبادل تجاری و گردشگری تعیین کنیم 

و برای تحقق این هدف تلاش کنیم.
امیر قطر تأکید کرد: رابطه ما با ایران تاریخی است و اگر 
چه تحولات بسیاری را طی این سال ها شاهد بوده است، اما 

همواره کانال ها و راه های ارتباط دو کشور باز بوده اند.
شیخ تمیم بن حمد آل ثانی تأکید کرد: در اینجا بار 
دیگر از موضع جمهوری اسلامی ایران در زمانی که ما تحت 
محاصره قرار گرفتیم و ایران به ملت قطر کمک کرد، تشکر 
می کنم. ما این کمک ها را به هیچ وجه فراموش نخواهیم 

کرد.
امیر قطر با بیان اینکه سفرش به ایران در زمان بسیار 
حساس منطقه انجام شده است، گفت: تنها راه حل تمامی 
با گفتگو می توان  بحران ها را گفتگو می دانیم و معتقدیم 

بحران ها را حل کرد.
شیخ تمیم بن حمد آل ثانی در پایان از رئیس جمهور 

ایران برای سفر رسمی به قطر دعوت کرد.
روحانی: قطر می تواند پایگاهی برای توسعه روابط و 

همکاری های تجاری، اقتصادی و دریایی دو کشور باشد
هم چنین پیش از این حجت الاسلام والمسلمین حسن 
روحانی در  در نشست مشترک هیأت های عالیرتبه ایران و 
قطر با بیان اینکه امیدواریم در این سفر بتوانیم گام مهمی 
در راستای توسعه روابط و مناسبات تهران، دوحه برداریم، 

اظهار داشت: گسترش مناسبات و همکاری های ایران و قطر 
و  دارد  دنبال  به  را  آنان  منافع  و  بوده  برای دو ملت مهم 
جمهوری اسلامی ایران آمادگی دارد تا گام های جدیدی در 

روابط اقتصادی و تجاری دو کشور برداشته شود.
روحانی تأکید کرد: قطر به عنوان کشور دوست و برادر، 
می تواند پایگاهی برای توسعه روابط و همکاری های تجاری، 

اقتصادی و دریایی دو کشور باشد.
رئیس جمهور با اشاره به توانمندی ها و ظرفیت های 
در بخش های مختلف  در کشورمان  فراوان سرمایه گذاری 
مانند کشاورزی، صنعت و هتل سازی، اظهار داشت: فعالان 
اقتصادی و بخش خصوصی قطر هم می توانند از این فرصت 
استفاده کرده و با سرمایه گذاری در این پروژه ها، همکاری های 

مشترک دو کشور را بیش از پیش گسترش دهند.
روحانی با اشاره به پیشرفت های ایران در بخش های 
گوناگون علم و فناوری، فعالیت های دانش بنیان و خدمات 
مربوط به بخش های آب و برق، گفت: آماده انتقال تجربیات 

خود در این بخش ها به کشور دوست، قطر هستیم.
رئیس جمهور توسعه روابط دو ملت و گردشگری میان 
دو کشور را حائز اهمیت برشمرد و افزود: تشکیل کمیسیون 
مشترک همکاری های دو کشور در راستای تسریع در اجرای 
توافقات فی مابین و برنامه ریزی برای توسعه مناسبات همه 

جانبه دو کشور امری مهم و ضروری است.
روحانی با بیان اینکه همکاری ایران و قطر در زمینه 
توسعه ثبات و امنیت منطقه به ویژه اجرای طرح صلح هرمز 

بسیار حائز اهمیت است، افزود: جمهوری اسلامی ایران از 
گذشته در مسایل گوناگون منطقه ای و بین المللی با قطر 
رایزنی و تعامل داشته و امروز می بایست این مناسبات بیش 

از پیش گسترش پیدا کند.
رئیس جمهور ضمن اظهار امیدواری از اینکه هنگام 
تشکیل کمیسیون مشترک همکاری های دو کشور شاهد 
برگزاری نمایشگاهی از توانمندی های ایران و قطر و ارایه 
فرصت های سرمایه گذاری در این نمایشگاه باشیم، دعوت 

امیر قطر برای سفر به این کشور را پذیرفت.
این  در  نیز  قطر  امیر  ثانی  آل  بن حمد  تمیم  شیخ 
نشست با تقدیر از حسن استقبال و میهمان نوازی جمهوری 
اسلامی ایران از هیأت قطری و دعوت رسمی از روحانی برای 
سفر به دوحه ، گفت: دوستی و روابط ایران و قطر ریشه در 
تاریخ دارد که خوشبختانه در سال های اخیر توسعه یافته و 
تقویت شده و امیدوارم این سفر گامی خوب برای گسترش 
بیش از پیش مناسبات تهران – دوحه و تسریع در اجرای 

توافقات فی مابین باشیم.
مشترک  کمیسیون  برگزاری  به  اشاره  با  قطر  امیر 
از  اظهارداشت:  نزدیک  آینده  در  کشور  دو  همکاری های 
نشست  این  در  که  می خواهیم  کمیسیون  این  اعضای 
موضوعات گوناگون مورد علاقه دو کشور را که می تواند در 
توسعه، تقویت و تحکیم همه جانبه مناسبات تهران – دوحه 

تأثیرگذار باشد، دنبال کنند.
وی با بیان اینکه باید با تلاش مسئولان روابط دو کشور 
در بخش های مختلف اقتصادی، تبادل تجاری، گردشگری 
پیدا  گسترش  پیش  از  بیش  مشترک  سرمایه گذاری  و 
تجار  و  اقتصادی  فعالان  از همکاری مشترک  کند، گفت: 
و بازرگانان ایران و قطر استقبال کرده و برای توسعه این 

همکاری ها تسهیلات ویژه ای در نظر خواهیم گرفت.
امیر قطر با بیان اینکه ایران و قطر همواره در تحولات 
گوناگون منطقه ای و بین المللی در سطوح مختلف با هم 
رایزنی ها و همکاری های گوناگون داشته اند، گفت: معتقدیم 
افزایش تنش در منطقه هرگز به نفع کشورهای منطقه و 
جهان نیست و آنچه از ایران در قبال مسایل منطقه دیدیم 
همواره حکمت و تدبیر بوده است.شیخ تمیم بن حمد آل 
ثانی افزود: معتقدیم باید برای حفظ امنیت در این منطقه 
با جمهوری اسلامی ایران به عنوان کشوری تأثیرگذار در 
منطقه همکاری کنیم و هرگونه همکاری امنیتی در این 

منطقه بدون حضور ایران ارزشی ندارد.

دبیرکل حزب الله لبنان در مراسم هفتم شهید 
سپهبد قاسم سلیمانی و شهید ابومهدی المهندس 
مردمی  داوطلب  نیروهای  فرمانده  سابق  جانشین 
عراق گفت: حاج قاسم در طول ایام جنگ ۳۳ روزه 

در بیروت ماند.
به گزارش  المنار، سید حسن نصرالله دبیرکل 
حزب الله لبنان در سخنانی در مراسم هفتم شهید 
سپهبد قاسم سلیمانی و شهید ابومهدی المهندس 
مردمی  داوطلب  نیروهای  فرمانده  سابق  جانشین 
عراق گفت: ما در هفته ای که گذشت در بسیاری 
از کشورها از عراق تا یمن و فلسطین و سوریه از 
اقدامات قاسم سلیمانی شنیدیم به ویژه آنانی که با 
این شهید در ارتباط بودند و به خوبی می دانستند 
که چه برای آنها انجام داده است و چگونه آنها را 
حمایت کرده است تا به مردم خود و به جهان بگویند 
که این شهید بزرگ چه اقداماتی انجام داده است. 
حاج قاسم فرمانده ای بود که در مکتب اسلام و امام 
خمینی )ره( پرورش یافت. آشنایی ما با حاج قاسم 
در سال ۱۹۹۸ هنگامی که فرماندهی سپاه قدس را 
برعهده گرفت شروع شد و هنگامی که این مسئولیت 
را برعهده گرفت به لبنان آمد و منتظر نماند که ما 
به ایران برویم تا به وی آشنا شویم و سازوکار رابطه 
را مشخص کنیم بلکه آمد و به سرعت توانست با 
حزب الله و رزمندگان روابط بارزی و محکمی تا زمان 
شهادتش برقرار سازد. ما احساس کردیم که وی یکی 
از ما است و به سرعت زبان عربی را آموخت و وی 
ژنرال بزرگی در ایران بود اما درجه و پروتکل مانعی 

بر سر راه برقراری ارتباط نبود.
شهیدان  آنچه  از  تشکر  ما  وظیفه  افزود:  وی 
با جانفشانی خود انجام داده و در رأس آنها شهید 
سپهبد قاسم سلیمانی است. از زمانی که حاج قاسم را 
می شناختیم رابطه برادری بوده است. حاج قاسم در 
رابطه اش با مقاومت با شادی ما شاد می شد و با غم 

ما محزون می شد و همواره به نزد ما می آمد.
حاج قاسم زیر بمباران در طول ایام جنگ 

۳۳ روزه با ما ماند
نصرالله بیان کرد: یکی از دلایل کمیت کمی 
و نوعی در فعالیت مقاومت در اواخر دهه نود که به 
حاج  اهتمام  و  اقدام  انجامید  سال 2۰۰۰  پیروزی 
قاسم سلیمانی بود. وی شریک کامل در آزادسازی 
لبنان در سال 2۰۰۰ بود. پس از سال 2۰۰۰ مقاومت 
به نیرویی که توان و قدرت بازدارندگی برای قطع 
دست دشمن اسرائیل از لبنان را داشت تبدیل شد و 
تحول مقاومت و ورود موشک های جدید شروع شد 
در  روزه  در جنگ ۳۳  بود.  ما  قاسم همراه  و حاج 
تهران بود و به سوریه رفت و خواست که به بیروت 
به شکلی بیاید تا در کنار ما باشد و با ما زیر بمباران 
ماند. حاج قاسم در بیروت در طول ایام جنگ ۳۳ 
روزه در بیروت ماند و به من می گفت یا با شما به 

شهادت می رسم یا با شما می مانم. تا ۱۴ آگوست در 
کنار ما ماند. زمانی که مشخص شد که جنگ متوقف 
خواهد شد از ما پرسید که چه نیاز دارید و ما گفتیم 
که اولویت پس از جنگ خانه های ویران شده است 
و ما به پول نیاز داریم تا مردم بدون سرپناه نباشند و 
ما شروع به عملیات خانه های آسیب دیده کنیم و به 
تهران رفت و روز بعد در این باره به ما اطمینان داد 
و پس از کمک ایرانی برای بازسازی رسید و پس از 
سال 2۰۰۶ به تلاش خود ادامه داد تا اینکه تحولات 

سوریه و عراق رخ داد و حاج قاسم حاضر شد.
دبیر کل حزب الله لبنان گفت: برخی هنگامی 
که به جنگ داعش و جبهه النصره در جرود عرسال 
می نگرند تلاش می کنند که آنرا کوچک بشمارند که 
نمی خوردند  شکست  تدمر  و  حمص  شرق  در  اگر 
امکان بیرون راندن آنها از لبنان وجود نداشت. همه 
نبردها از سلسله جبال شرقی تا عرسال همه یک 
نبرد محسوب می شد از جرود تا شرق حمص و شرق 
حلب و دیرالزور و شرق فرات و حاج قاسم با ما و 

سوری ها بود.
برای  تهدیدی  مقاومت  کنونی  توان 

صهیونیستهاست
شامل  لبنان  مقاومت  کنونی  توان  افزود:  وی 
اسرائیل  برای  تهدیدی  به  امکانات  و  بازدارندگی 
تبدیل شده است. ما انتظار نداشتیم که روزی بیاید 
که دشمن به مقاومت لبنان به عنوان خطر وجودی 
برای خود بنگرد و این به برکت ایران، امام خامنه ای 
و حاج قاسم سلیمانی است. حاج قاسم به خاطر آنچه 
به مقاومت لبنان می داد و کمکی که می کرد منتی 
طلب  ایران  و  خودش  برای  چیزی  و  نمی گذاشت 
نمی کرد اما کادر مقاومت برای کمک به عراق برای 

مبازه با داعش را طلب کرد.
ایران بدون چشمداشت کمک می کند

دبیر کل حزب الله لبنان بیان کرد: احدی از 
آمریکا و حامیان آن نمی تواند بپذیرد که ایران کمک 
می کند و در مقابل چیزی طلب نمی کند. ایران در 
قبال ملت های مستضف با مسئولیت دینی و اخلاقی 
و انسانی عمل می کند و ایران بدون انتظار چیزی 
کمک می کند و این را بسیاری از مردم دنیا نمی دانند 
و از این رو به مقاومت به عنوان ابزار ایران می نگرند 

اما آنها دوستان ایران و متحدانش هستند.
حاج قاسم پس از یورش داعش بلافاصله 

در بغداد حاضر شد
وی افزود: در حشد شعبی بیش از ۱2۰ هزار 
رزمنده هستند و تصادفی نیست که حاج قاسم و 
ابومهدی المهندس شهید شوند. حاج قاسم تماسی از 
ابومهدی المهندس دریافت می کند و به وی می گوید 
که به بغداد نیاید زیرا اوضاع بد است اما وی اصرار بر 
حضور کرد و با هم شهید شدند. مرجعیت دینی در 
نجف فتوایی صادر کرد که نیاز به مردانی برای جنگ 

در میادین بود و حاج قاسم می توانست که در تهران 
بماند و کمک بفرستد اما روز بعد در بغداد حاضر شد 
و داعش در آن روزها مورد حمایت آمریکا بود و هنوز 
هم هست و مورد حمایت کشورهایی در منطقه و 
رسانه های کشورهای حوزه خلیج فارس. حاج قاسم 
به بغداد آمد و ابومهدی المهندس به خاطر سوابق 
مبارزاتی از فرماندهان مرکزی در این نبرد تا ساعات 
نیروهای حشد  که شهید شد  هنگامی  و  بود  آخر 
شعبی در حال پاکسازی امنیتی هستند زیرا داعش 

از تحولات برای قتل و کشتار دوباره بهره برد.
همه باید قدردان حاج قاسم و حشد شعبی 

عراق باشند
نصرالله بیان کرد: اگر داعش در عراق شکست 
نمی خورد همه کشورهای منطقه را تهدید می کرد و 
شکست در عراق به شکست آن در سوریه کمک کرد 
و اگر شکست آن نبود کشورهای حوزه خلیج فارس که 
کمک شایانی به داعش کردند در معرض خطر بودند و 
ایران و ترکیه در معرض خطر بود اما سم بر عامل آن 
غلبه خواهد کرد و اما حاج قاسم و ابومهدی المهندس و 
بسیاری از همراهان آنها داعش را متحمل شکست کردند 
و همه ملت های منطقه باید از حشد شعبی و فرماندهان 
و سربازان و شهیدانش ممنون باشند زیرا در جنگ با 

داعش از همه ملت های منطقه حمایت کردند.
تشییع بی نظیر سردار سلیمانی در سراسر 

ایران و پیامی که برای توطئه گران داشت
وی اعلام کرد: همانگونه که می گوئیم تشییع 
قاسم  حاج  تشییع  بود  تاریخی  )ره(  خمینی  امام 
سلیمانی تهران چه خبر بود؟ تجمع بزرگ انسانی 
که مانندی در تاریخ پس از تشییع امام خمینی ندارد 
از طلوع خورشید  اینکه میادین قبل  قابل توجه  و 
تا  غروب خورشید  تا  ماندند  روز  در طی  و  بود  پر 
و  برسد  آزادی  میدان  به  شهیدان  پیکر  که  زمانی 
به قم منتقل شود. در حقیقت این تشییع مثل و 
ایران بی نظیر  این ملت  و  ندارد  تاریخ  مانندی در 

است و من تعارف نمی کنم. کدام ملت را سراغ دارید 
که هنگامی که کسی از بین می رود ساعات طولانی 
به همراه خانواده و با شرایط آب و هوایی برای وداع 
پیکر بماند و این صحنه در استان های دیگر تکرار شد 
و این بی سابقه بود.نصرالله افزود: تجمع گسترده در 
خوزستان برای رژیم های خلیج فارس که علیه ایران 
از خوزستان و ایران توطئه می کنند، پیام داشت به 
ویژه که این رژیم ها به دنبال بهره برداری از موضع 
از  و  ایران هستند  علیه  توطئه  و  نژادی  و  مذهبی 
شرایط دشوار منطقه بهره می برند و آنها و اربابانشان 
امید دارند. من هنگامی که شاهد این تشییع بودند به 
رژیم های خلیج فارس ناامید شده گفتم که این اوامر 
الهی است که »کسانی که از دین شما کفر ورزیدند 
ناامید شدند«. این پیام خوزستان قوی و گواه زیادی 
دارد. ما شاهد تولد مجدد انقلاب اسلامی در ایران به 
برکت خون های ذکیه هستیم و این فقط از خوزستان 

نیست بلکه از سراسر ایران است.
دبیر کل حزب الله لبنان بیان کرد: در تاریخ 
سابقه ندارد که کشوری به اشتباهش اعتراف کند 

مشابه کاری که ایران در موضوع هواپیما کرد.
حمله موشکی به عین الاسد سیلی بود نه 

واکنش به ترور حاج قاسم
وی در ادامه با اشاره به پاسخ به شهادت حاج 
قاسم گفت: پاسخ به جنایت عملیات واحد نیست 
بلکه روند طولانی است که باید به اخراج آمریکایی ها 
از منطقه ما منجر شود و آنچه در عین الاسد رخ داد 
به مثابه سیلی بود و نه واکنش به ترور حاج قاسم 
سلیمانی و هرکه این را واکنش می داند کاملًا در اشتباه 
است و سرآغاز نظامی قوی و گام اول در مسیری 
حادثه  است.  جنایت  این  به  واکنش  برای  طولانی 
عین الاسد منطقه را در آستانه جنگ قرار داد و گواه 
این سیلی این است که برخی رسانه های آمریکایی و 
خلیج فارسی و جهان عرب شروع به مقدمه سازی 
برای موضع آمریکا کردند و فهمیدیم که ترامپ این 

موضوع را هضم می کند و گفتند که کشته و زخمی 
نداشته و سیلی را کم اهمیت برشمردند. آنچه قابل 
توجه است؛ اولاً، این حمله نظامی نشان شجاعت بی 
نظیر است که نیروها و پایگاه آمریکایی را هدف قرار 
دهی و این از زمان جنگ جهانی دوم رخ نداده است 
ما از حمله به کشوری صحبت می کنیم نه گروه یا 
جنبش های مقاومت بلکه کشور و در دنیا چه کسی 
جرأت می کند که در برابر آمریکا بایستد و پایگاه های 
آنرا هدف قرار دهد به ویژه پس از تهدیدات ترامپ 
و مسئولان آمریکایی و به ویژه ترامپ که اهدافی را 
مشخص کرده بود اما وی حرف هایش را خورد و این 
نه قبل آن بوده و پس از آن خواهد بود و این ملت 
و رهبری نمی هراسد و عقب نمی نشیند و این شاید 
باشد. در  ای  امام خامنه  زندگی  قوی ترین تصمیم 
ثانی، این سیلی است که توان نظامی ایران را نشان 
داد و هنگامی که گفتند، زدند. این از توان نظامی 
ایران هستند و  ایران خبر داد و موشک ها ساخت 
و  سلاح  ساخت  کارخانه های  از  شده  خریداری  نه 
آنها هزینه نشده است. سلاح  برای  میلیون ها دلار 
ایرانی و اجرای ایرانی و موشک به اهدافشان در فاصله 
صدها کیلومتری اصابت کردند و این یعنی اینکه همه 
پایگاه های آمریکایی در منطقه در تیررس موشک ها 
هستند با علم به اینکه ایران موشک های دقیق دارد 

اما آنها را استفاده نکرده است.
به  قوی  پیامی  موشکی  حمله  این 

صهیونیستهاست
دبیر کل حزب الله لبنان تاکید کرد: این پیامی 
ایران و  به هر توطئه کننده به همراه آمریکا علیه 
این حمله  پیام  است.  رژیم صهیونیستی  به  پیامی 
موشکی پیامی قوی به صهیونیستهاست و هنگامی 
که تهدیدات از سوی رهبران ایران را می شنوند باید 
آنرا جدی بگیرند. حمله موشکی به عین الاسد در 
عراق شد اما رژیم صهیونیستی عزادار شد. از این رو 
حمله بزرگ و مهم بود. اینکه کشته شده اند یا نه و 
زخمی داشته یا نه را گذشت روزها مشخص می کند. 
خبرنگار سی ان ان از ویرانی و خسارات سنگین خبر 
داده است. از نشانه های آن شکسته شدن هیبت و 

شوکت آمریکا در چشم دوستان و دشمنان بود.
ترامپ بزرگترین کذاب تاریخ آمریکاست

دبیر کل حزب الله لبنان خاطرنشان کرد: ترامپ 
بزرگترین کذاب در تاریخ آمریکاست. حاج قاسم به 
دنبال هدف قرار دادن سفارت آمریکا نبود و آنها دروغ 
تا اهداف واقعی را سرپوش بگذارند. این  می گویند 
موضع آمریکا و سیلی ایرانی درسی برای همه است. 
زیرا  است  مربوط  به عراق  بقیه  و  است  این سیلی 
جنایت در آن رخ داده است. پس از ایران نوبت به 
عراق می رسد که جنایت در خاک آن رخ داده است 
و حاج قاسم و فرمانده بزرگ عراقی در عراق هدف 
قرار گرفته اند. پاسخ در تشییع شهدا بود و موضع 

مرجعیت شریف و نیز موضع نخست وزیر عراق.
مسعود بارزانی قدردان حاج قاسم باشد به 
ویژه که وی در زمان حمله داعش به خود می لرزید
نصرالله گفت: از مسعود بارزانی انتظار دارم که 
به عظمت حاج قاسم اذعان کند زیرا زمانی که اقلیم 
کردستان عراق در حال سقوط به دست داعش بود 
و با دوستانت تماس گرفتی و کسی کمکت نکرد و با 
ایران تماس گرفتی روز دوم حاج قاسم در کنارت بود 
و همراهش لبنانی ها بودند که به اربیل آمدند در آن 
هنگام مسعود بارزانی به خود می لرزید و شما امروز 
مسئول هستید که اذعان کنید به عظمت حاج قاسم 

و قدردان حاج قاسم باشید.
نظامیان  راندن  بیرون  در  واقعی  واکنش 

آمریکایی از عراق است
دبیر کل حزب الله لبنان در ادامه خاطرنشان 
کرد: واکنش واقعی بیرون راندن نظامیان آمریکایی از 
عراق است و این گام با تصمیم پارلمان عراق شروع 
شده است و از سوی نخست وزیر اجرا می شود و از 
پمپئو به شکل علنی خواسته است که هیأتی برای 
پایان  به  آنرا  اگر  و  بفرستد  خروج  سازوکار  تدوین 
برسانند به طور حتم واکنشی قوی به این جنایت 
شنیع است. اگر آمریکایی ها از عراق نروند این ملت 
عراق است که تصمیم می گیرد چگونه با اشغالگران 
برخورد کند و گروههای مقاومت می دانند که چگونه 
و  نفت  ترامپ خواهان  کنند.  برخورد  اشغالگران  با 

منابع عراق و تسلط بر آن است.
محور مقاومت باید کار را شروع کند

وی افزود: اما درباره محور مقاومت پس از سیلی 
عین الاسد به نظر من محور مقاومت باید که کار را شروع 
کند. آنچه چند روز قبل گفته شد برای مصرف داخلی و 
دادن روحیه نیست و نیروهای مقاومت جدی و هدفمند 
هستند و ماههای آتی در روند طولانی بر آمریکایی 
هاست که منطقه ما خارج شوند و نظامیان و افسران 
و ناوهای خود را خارج کنند و گرنه همانطور که گفتم 
عمودی آمدند و اما باید بدانند که افقی خواهند رفت 
و این تصمیم سرنوشت ساز در محور مقاومت است و 

موضوع به وقت مربوط می شود.
حاج  شهادت  فراموشی  سبب  زمان  گذر 

قاسم نخواهد شد
هر  پایان گفت:  در  لبنان  الله  دبیر کل حزب 
گمان می کند که این شهادت فراموش خواهد شد 
در اشتباه است ما از عصر جدید در منطقه سخن 
می آید.  روزها  گذشت  با  اخبارش  این  و  می گوئیم 
دولت آمریکا تاوان سنگینی خواهد پرداخت و این 
جنایت فراموش نخواهد شد. آمریکایی ها می گویند 
که جهان پس از سلیمانی امن تر است اما ما خطاب 
خون  با  را  خودشان  اشتباه  که  می گوئیم  آنها  به 
خواهند فهمید. پس از شهادت حاج قاسم دنیا در 

واقع دنیایی است که مستبدان در آن جایی ندارند.

آمادکی ایران برای برداشتن گام های جدید در روابط اقتصادی و تجاری با قطر؛

رایزنی درباره امنیت خلیج فارس و تنگه هرمز
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سوءاستفاده 
اقتصادی و 
شغلی؛ روایت 
کدخدایی از 
دلیل عمده 
ردصلاحیت های 
کاندیداهای 
مجلس

عمده  گفت:  نگهبان  شورای  سخنگوی 
و  اقتصادی  دلایل  ردصلاحیت ها  برای  دلایل 
سوء استفاده از موقعیت شغلی و دخالت در اموری 

است که مربوط به آنها نیست.
شورای  سخنگوی  کدخدایی  عباسعلی 
نگهبان گفت:  کارشناسان ما پرونده های داوطلبان 
قرار  بررسی  مورد  را  دوره  یازدهمین  انتخابات 
می دهند و الآن ما در مرحله ای هستیم که باید 
پاسخ هیئت های استانی با کسب نظر از هیئت 

مرکزی ارسال شود.
مرحله  همچنین  داشت:  اظهار  وی 
رسیدگی به شکایات افرادی که در هیئت رئیسه 
ردصلاحیت شده اند افرادی که در هیئت اجرایی 

رد صلاحیت شده اند در این مرحله قرار دارد.
سخنگوی شورای نگهبان افزود: ما و هیئت 
مراجع  از  صلاحیت ها  بررسی  برای  اجرایی 
مراجع  و  می گیریم  را  استعلامات  چهارگانه 
ارسال  باره  این  در  را  خود  گزارشات  چهارگانه 
می کنند که طبق قانون مراجع چهارگانه ما برای 
اطلاعات،  وزارت  است  عبارت  استعلام  گرفتن 

پلیس بین الملل، اداره ثبت احوال و قوه قضائیه 
و علاوه بر این، طبق ماده ۵۰ گزارشات محلی 
نیز در این موضوع دخیل است و اگر گزارش های 
پرونده  ضمیمه  برسد،  ما  دست  به  نیز  محلی 

می شود.
کدخدایی خاطرنشان کرد:  در روند بررسی 
پرونده ها به پرونده خانم و آقایی برخوردیم که در 
فرمی که پر کرده بودند نوشته بودند من شغلی 

ندارم و بیکارم.
بررسی های  ما  کارشناسان  داد:   ادامه  وی 
اولیه را در باره پرونده ها انجام می دهند و قبل 
از ورود این پرونده ها به هیئت مرکزی، اعضای 
حقوقدان شورای نگهبان پرونده ها را مورد بررسی 
قرار می دهند و اگر نتیجه ای که کارشناسان به 
در  پرونده  بود،  تأیید  مورد  بودند،  رسیده  آن 

هیئت مرکزی مطرح می شود.
سخنگوی شورای نگهبان، تأکید کرد: یکی 
از موضوعاتی که در روند رسیدگی به پرونده ها 
مورد بررسی قرار می گیرد، موضوع سوء استفاده ها 
از موقعیت شغلی است، افراد به دلیل سمت هایی 

است  ممکن  دارند،  مختلف  جاهای  در  که 
کلاهبرداری  باشند،  داشته  سوء استفاده هایی 
جعل اسناد از جمله تخلفاتی بود که در بررسی 

بعضی پرونده ها به ما گزارش شده بود.
کدخدایی افزود:  در حوزه ارتشاء و تضییع 
حقوق بیت المال، تحصیل مال نامشروع مواردی 
گزارش شده بود، در مواردی سوابق محکومیت 
در حوزه های مختلف را داریم، این محکومیت ها 
که  دارد  وجود  امنیتی  مصالح  مورد  در  حتی 
البته تعداد آنها کم است.وی خاطرنشان کرد: در 
بررسی پرونده ها سخت گیری هم می شود، گاهی 
اوقات در روند بررسی یک پرونده کارشناسی که 
بررسی کرده و مرجعی که گزارش داده  را  آن 
را دعوت می کنیم و توضیحات و جزئیات بیشتر 
را برای ما مطرح کنند، بیشتر اوقات مستندات 
ارسال  ما  برای  باید  که  می کنیم  درخواست  را 
کنند و تا زمانی که اطمینان حاصل نکنیم، اتهام 
متوجه فرد ثبت نام کنند نیست، طبیعتا اظهارنظر 

هم نمی کنیم.
داشت:  اظهار  نگهبان  شورای  سخنگوی 

جزو  دوره  همین  در  که  فردی  بررسی ها،  در 
رد  بررسی ها  در  بوده  هم  شاخص  نمایندگان 
صلاحیت شده که البته بعد که ما نتایج را اعلام 
کنیم، هم خودِ آن فرد بهتر متوجه خواهد شد 
را  نمایندگان  یا  نماینده  این  که  افرادی  هم  و 
ردصلاحیت ها  برای  دلایل  عمده  می شناسند، 
دلایل اقتصادی و سوء استفاده از موقعیت شغلی 
و دخالت در اموری است که مربوط به آنها نیست.
همچنین، نیاچی مدیرکل انتخابات شورای 
ویژگی های  درباره  سؤالی  به  پاسخ  در  نگهبان 
صلاحیت های  بررسی کننده  کارشناسان 
به  باید  کارشناسان  داشت:  اظهار  داوطلبان، 
قوانین آشنا باشند و تقوای فردی و بی طرفی نیز 
از جمله خصوصیاتی است که آنها باید برخوردار 

و دغدغه انقلاب را داشته باشند.
شورای  حقوقدان  عضو  ره پیک  سیامک   
نگهبان نیز اظهار داشت: اگر ما قانون انتخابات 
را به شکل مناسبی اصلاح می کردیم و یا اینکه 
اصلاح کنیم، بخش قابل توجهی از رسیدگی ها 

شاید نیاز نباشد که انجام شود.


